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Komisji Nadzwyczajnej do rozpatrzenia projektu ustawy 
o zmianie Konstytucji Rzeczypospolitej Polskiej (nr 9)
30 sierpnia 2023 r.
Komisja Nadzwyczajna do rozpatrzenia ustawy o zmianie Konstytucji Rzeczypo-
spolitej Polskiej, obradująca pod przewodnictwem posła Marka Asta (PiS), prze-
wodniczącego Komisji, rozpatrzyła:

– projekt sprawozdania Komisji z działalności w IX kadencji Sejmu.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Maciej Zaremba, Paulina Gabor, Anna 
Majewska – z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych.
Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):

Otwieram posiedzenie Komisji Nadzwyczajnej do rozpatrzenia projektu ustawy o zmia-
nie Konstytucji Rzeczypospolitej Polskiej.
Na podstawie listy obecności stwierdzam kworum.
Witam bardzo serdecznie państwa posłów. 
Porządek dzienny dzisiejszego posiedzenia Komisji zakłada przyjęcie sprawozdania 

z działalności Komisji w IX kadencji Sejmu. Widzę, że nie ma uwag, więc stwierdzam 
przyjęcie protokołów dotychczasowych posiedzeń Komisji.
Informuję, że zgodnie z art. 168 regulaminu Sejmu na zakończenie kadencji Komisja 

sporządza sprawozdanie ze swojej działalności. Zgodnie z uchwałą nr 21 prezydium Sejmu 
z dnia 11 lipca 2023 r. sprawozdanie Komisji składa się z dwóch części: opisowej i informa-
cyjno-statystycznej. Część informacyjno-statystyczna jest przygotowywana przez sekreta-
riat Komisji, natomiast część opisową rozpatrujemy na dzisiejszym posiedzeniu.
Otrzymaliście państwo projekt sprawozdania. Powiem teraz kilka słów takiego skró-

towego podsumowania. Przede wszystkim chciałbym podziękować prezydium Komisji 
– wiceprzewodniczącym – jak i pozostałym członkom Komisji za to, że udało nam się 
obradować w konstruktywnej i koncyliacyjnej formule, mimo że mieliśmy różnice zdań 
co do zmiany konstytucji. Dyskusja, która odbyła się na posiedzeniach Komisji, miała 
jednak merytoryczny charakter.
Chciałbym podziękować też naszym ekspertom, którzy byli proponowani przez prak-

tycznie wszystkie kluby parlamentarne wchodzące w skład Komisji. Podziękowania dla 
pana prof. Marka Chmaja, pani prof. Genowefy Grabowskiej, pana prof. Krzysztofa Koź-
mińskiego, pana dr. Marcina Olszówki i pani prof. Anny Rakowskiej. Myślę, że było wiele 
ciekawych uwag ze strony naszych ekspertów. Były to cenne informacje dla nas, posłów, 
jak również dla obserwatorów naszej Komisji.
Przedstawicielem wnioskodawców był pan minister Łukasz Schreiber. Jemu również 

chciałbym bardzo podziękować za współpracę.
Tak jak powiedziałem, odbyliśmy dziewięć posiedzeń Komisji. Wszystkie odbywały 

się w rzeczowej i konstruktywnej atmosferze. Ostatecznie Komisja musiała rozpatrzyć 
wniosek. Podziękowania dla Komisji za pozytywne rozpatrzenie wniosku, bo mogliśmy 
przedstawić sprawozdanie Wysokiej Izbie. Poprawki, które zostały zgłoszone przez kluby 
podczas drugiego czytania, zostały rozpatrzone przez Komisję i zarekomendowane bądź 
odrzucone.
Szanowni państwo, otwieram dyskusję. Proszę, pan poseł przewodniczący Robert 

Kropiwnicki.

Poseł Robert Kropiwnicki (KO):
Dziękuję bardzo, panie przewodniczący.
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Chciałem również podziękować wszystkim państwu za współpracę i dyskusję. Szcze-
gólnie chcę podziękować ekspertom, którzy włączyli się w prace. To były dobre, mery-
toryczne dyskusje na dużym poziomie wiedzy eksperckiej. Myślę, że to przyczynia się 
do rozwoju doktryny i myślenia o konstytucji.
Trochę boleję nad tym, że do naszej Komisji skierowano tylko jeden projekt. Być może 

jest  to do przemyślenia w przyszłości,  że warto  do wszystkich  projektów  powoływać 
z automatu komisje, aby eksperci ze wszystkich stron, z różnych środowisk konstytu-
cyjnych mogli się wypowiadać. Chodzi o to, aby z jednej strony doktryna miała materiał, 
a z drugiej strony, żeby posłowie mogli korzystać z tych źródeł.
Uważam, że powinna być to cenna uwaga, aby w przyszłości w regulaminie Sejmu 

uwzględnić to, że projekty zmian konstytucji trafiają do komisji specjalnej. Trzeba przy-
znać, że ten projekt początkowy, żeby Komisja Obrony, Komisja Finansów się tym zajmo-
wały – było to jednak rozwiązanie dość ryzykowne i mogło ograniczyć to tylko do wątku 
stricte politycznego. Myślę, że konstytucja wymaga pogłębionej dyskusji, ale też i reflek-
sji. Mija coraz więcej czasu od jej uchwalenia i coraz więcej przepisów będzie wymagało 
reinterpretacji, zastanowienia się, a być może także w przyszłości zmian. Warto pomy-
śleć o tym, żeby dawać ekspertom przestrzeń do dyskusji konstytucyjnej.
Bardzo dziękuję koleżankom i kolegom posłom, ekspertom, ale także sekretariatowi 

Komisji za pomoc i współpracę w tym zakresie. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):
Dziękuję bardzo.
Proszę, pan poseł Kazimierz Smoliński.

Poseł Kazimierz Smoliński (PiS):
Dziękuję bardzo.
Panie przewodniczący, szanowna Komisjo, przyłączając się do tych słów podzięko-

wań ze strony pana przewodniczącego  i wiceprzewodniczącego,  chciałbym podzięko-
wać nie tylko członkom Komisji i ekspertom, ale także panu przewodniczącemu Komi-
sji  za sprawną  i merytoryczną  debatę.  Mimo  różnic,  które  są oczywiste  w debacie, 
myślę, że debata przebiegała w merytorycznych warunkach. Mogliśmy się nie zgadzać 
co do podnoszonych  argumentów,  ale  były  one merytoryczne,  a pan przewodniczący 
potrafił to wszystko pogodzić i sprawnie przeprowadzić debatę.
Dziękując wszystkim, chciałbym podziękować także panu przewodniczącemu. Dzię-

kuję bardzo.

Poseł Robert Kropiwnicki (KO):
Przyłączamy się do podziękowań panu przewodniczącemu.

Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):
Ja z kolei ponawiam swoje podziękowania. Mam nadzieję, że w przyszłej kadencji inne 
komisje wezmą z nas przykład.
Czy jest sprzeciw wobec przyjęcia sprawozdania Komisji z działalności w IX kadencji 

Sejmu? Sprzeciwu nie widzę, nie słyszę. Stwierdzam, że Komisja przyjęła sprawozdanie 
ze swojej działalności w IX kadencji Sejmu.
Jeszcze raz dziękuję wszystkim i życzę…

Poseł Robert Kropiwnicki (KO):
Chciałbym jeszcze rozwinąć element podziękowań. 
Pan prof. Dariusz Rosati nie będzie kandydował w wyborach i kończy etap kariery 

parlamentarnej. Chciałbym mu bardzo  serdecznie  podziękować  za współpracę w tej 
Komisji.

Poseł Kazimierz Smoliński (PiS):
Też przyłączamy się do tych podziękowań.

Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):
Tak, przyłączamy się i życzymy sukcesów w kolejnych aktywnościach.
Dziękuję bardzo. Zamykam posiedzenie Komisji.


